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يادمان شهيد آيت الله محمد علي قاضي طباطبايي 
شماره51/ بهمن ماه 1388  

آغاز آش��نائی و و ش��ناخت شما با ش��هيد آيت الله قاضی 
طباطبائی از كجا بود؟

بسم الله الرحمن  الرحيم. ما با ايشان از تبريز آشنا بوديم و ايشان با 
ما صداقتی داشتند، رفاقتی داشتند، ما هميشه در خدمت ايشان 
بوديم. آن موقعی كه ايش��ان در قم بودند و از جوانی ايش��ان 
را می شناختيم. اولين شهيد محراب آيت الله قاضی طباطبائی 
بسيار مؤدب، با كمال و محجوب بودند. اهل قلم بودند و خط 
زيبائي داشتند. هم عربی و هم فارسی را بسيار زيبا می نوشتند. 
مجتهد مس��لم و صاحب نظر بودند. تاليفات زيادی دارند كه 
در كتاب ها نوشته اند، مخصوصا در آخر كتاب تحقيق درباره 
اربعين سيد الشهدا)ع( كه از آثار قلمی ايشان است. شايد بعضی 

از آنها نباشد، ولی اكثراً هست.
معظم له فرزند برومند و خلف صالح مرحوم آيت الله حاج ميرزا 
باقر قاضی طباطبائی تبريزی بودند و در س��ال 1331 قمری 
در تبريز به دنيا آمدند. ايش��ان در نوجوان��ی و در زمان رژيم 
رضاخان پهلوی به همراه پدرش��ان به قزل  قلعه تبعيد شدند. 
آن سلطان جبار و ستمكار، هنگامی كه علما را تبعيد و زندانی 
می كردند، معظم له در كنار پدرشان تبعيد شده بودند. وقتی كه 
آزاد شدند، در تبريز، در مدرسه طالبيه مشغول تحصيل شدند 
و مقدمات را به اتمام رساندند و سپس به قم منتقل شدند و 
در آنجا در محضر حضرت امام )ره( تلمذ كردند و از محضر 
آيت الله العظم��ی آقای گلپايگانی)ره( و محضر آيت الله الظمی 
س��يد محمد حجت)ره( كم��ره ای و آيت الله العظمی نجفی 

مرعشی)ره( استفاده بردند.
ايشان در محضر امام فقه و اصول خواندند يا فلسفه؟

 اصول را می دانم كه نزد ايشان خواندند. اگر فلسفه هم خوانده 
باشند، من نمی دانم. ايشان در قم بسيار مجذوب مراجع تقليد 
بودند. اولين تاليف ايشان پاورقی كتاب تاريخ الائمه نوشته شيخ 
بن ابي الثلج بغدادی در قم بود و بعد در سال 1369 قمری به 
نجف اشرف منتقل شدند و در آنجا از محضر آيت الله العظمی 
آقای حكيم، آيت الله العظمی آق��ای خوئی، آيت الله العظمی 
آس��يد محمد شيرازی و مرحوم آيت الله العظمی شيخ محمد 
حس��ين كاش��ف الغطاء و مرحوم آيت الله العظمی حاج ميزا 
محمد باقر زنجانی و مرحوم آيت الله العظمی آقای سيد حسن 

بجنوردی تلمذ نموده اند.
ايش��ان پس از مدتی به ايران برگش��تند و مشغول تدريس و 

تحقيق ش��دند. علاقه داشتند شاگردان زيادی را تربيت كنند. 
اولين روزی را كه ايش��ان  به مس��جد مقبره تبريز تش��ريف 
آوردند، به ياد دارم. آن مسجد به نام ايشان موسوم است، چون 
جد ايشان در آنجا دفن شده اند. در بازار مشهور است كه خود 
آقا هم به اش��اره حضرت امام در آنجا دفن ش��دند كه اكنون 

زيارتگاه مشهور تبريز است.
اصل خاندان ايشان از خاندان آيت العظمی سيد مهدی علامه 
بحرالعلوم هستند. ايشان از زواره اصفهان به تبريز آمدند و از 
تبار خاندان آيت العظمی آقای حكيم هم بوده اند. بعد به تدريج 
هر كس به طرفی رفته اس��ت و اين خاندان هم در زمان آق 
قويونلو و حس��ن پاش��ا به تبريز آمده و در اينجا به قضاوت 

مشغول شده اند.
آيت الله شهيد قاضی طباطبائی مجتهد مسلم بودند. اكثر خانواده 
ايشان از فقه و فقاهت و مرجعيت بهره مند بودند و از علمای 

طراز اول آذربايجان بوده اند. شهيد آيت الله قاضی از نسل امام 
حسن مجتبی)ع(، از نسل حسن مثنی )ع( هستند. به عبارتی 
ايشان راجع به رژيم ستم  شاهی خيلی متعصب بودند و به آن 
حكومت جبار می گفتند. گاهی كه به منبر تشريف می بردند، 
خيلی آتش��ين صحبت می كردند و مكرر در همين موضوع 
دستگير و تبعيد و زندان شدند و ايشان را از تبريز به بافت و 
كرمان و زنجان بردند. ياد دارم كه ايشان را وقتی به تبعيد بردند، 
دو نفر بودند. يكی مرحوم آقای انزابی بودند كه واعظ مشهور 
تبريز بودند و يكی هم آقا بودند. من به ايش��ان نامه نوشتم و 
آنها را به فرزند برومندش آقای حاج محمد تقی قاضی دادم 

و ايش��ان در جواب من نامه نوشتند ما را از تبريز بردند، ظلم 
كردند، جنايت كردند، اذيت كردند، ناراحت كردند. به نظرم 

ايشان را بدون عبا و عمامه به آنجا برده بودند.
مدتی آنجا ماندند و نامه نوش��تند و من به ايشان نامه نوشتم. 
بعد ايش��ان را در تهران به بيمارس��تان بردند. در نامه هايشان 
می فرمودند: »چند نفر از علما و مؤمنين در مضيقه هس��تند. 
به ايش��ان برسيد و به ايشان هم بگوئيد كه ان شاءالله فرج عن 
قريب است«. در نامه نوشه بودند حتماً خاندان پهلوی منقرض 

خواهد شد.
اين را كه عرض می كنم در كتاب »اسلام و شيعه« هم نوشته ام 
كه تا به حال در مصاحبه ها نگفته ام. در اين ترديد بودم كه كار 
روحانيت و اقا و ما چطور خواهد شد. شبی در خواب ديدم دو 
نفر اسب سوار خيلی مجلل می آيند. يكی نقابی دارد. من گفتم 
اين آقا كيستند كه نقاب دارند؟ گفتند حضرت سيدالشهدا)ع( 
هس��تند. ديگری هم باب الوائج حضرت قمر بنی هاشم )ع( 
هس��تند. من رفتم و ركاب آقا را بوسيدم و عرض كردم: »آقا! 
كار علما، مومنين و مجتهدين به كجا خواهد رسيد؟« فرمودند:  
»عرايض خود را به برادرم باب الحوائج بگو.« من ركاب و پای 
حضرت ابوالفضل)ع( را بوسيدم و پرسيدم: »آقا! كار ما به كجا 
خواهد رس��يد. اين محمدرضا كه اين طور جنايت را شروع 
كرده، علما را تبعيد و زندانی می كند،  منابر را ممنوع می كند و 
تعهد می گيرد.« خد را بر اين حرفی كه عرض می كنم شاهد 
می گيرم كه حضرت باب الحوائج،  قمر بنی هاش��م)ع( روحی 
له الفداه فرمودند: »او خواهد رفت. شما علما خواهيد ماند و كار 
علما بهتر خواهد شد«. من با خوشحالی از خواب بيدار شدم 
و به همه گفتم كه ان شاءالله اينها نابود خواهند شد. به تدريج آقا 
در نامه هايشان اشاره كردند كه در صحبت هايتان به مردم مژده 
بدهيد مقاومت كنند و درباره جنايات محمدرضا حرف بزنيد 
الحمدلله سرانجام كار همان  طور هم شد. آنها رفتند و علما و 

فقها و مرجع و حوزه های علميه به بركت انقلاب ماندند.
مرحوم شهيد آيت الله قاضی در تبريز مثل امام بود ند، يعنی در 
تبريز همه می گفتند خمينی آذربايجان، آيت الله شهيد قاضی 
طباطبائی است. اين بزرگوار از شاگردان حضرت امام بودند، از 
نفس پاك امام الهام گرفته بودند. شجاعانه صحبت می كردند. 
يادم هست در يك سخنرانی در دانشگاه  می گفتند: »خدا شاهد 
اس��ت من هيچ وقت از خط امام دس��ت برنمی دارم و براي 

يك وقتي ش�ايعه پخش كرده بودند كه 
ام�ام از آقا بددل ش�ده اند. در مس�جد 
ش�عبان بودم، يك نوار گذاش�ته بودند. 
من هم آنجا بودم و ش�نيدم كه حضرت 
امام)ره( مي فرمودند: » من آقاي س�يد 
محمد علي قاضي را از قديم مي شناسم 

و كمافي السابق به ايشان علاقه دارم.«

»مكانت علمي شهيد آيت الله قاضي طباطبائي« در گفت و شنود 
شاهد ياران با آيت الله سيد محمدتقي آل هاشم

تمامي خاندان ايشان
 از علما بودند...

درآمد
سابقه طولاني فقاهت و اجتهاد در خاندان شهيد آيت الله قاضي و نيز كسب فيض از اساتيد 
مس��لم نجف و قم و نيز ممارست ايشان در كس��ب علم، از ايشان مجتهدي مسلمّ و عالمي 
عالي قدر س��اخته بود. اين جايگاه متاسفانه آن گونه كه بايد مورد بازبيني و تفحص قرار 
نگرفته است. در اين گفتگو با آيت الله سيد محمدتقي آل هاشم، امام جمعه موقت محترم 
تبريز  كه خود از بزرگان حوزه تبريز است و از نزديك جايگاه علمي آن شهيد را درك 

نموده است،  به اين مكانت اشاراتي رفته است.
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شهادت هم آماده هستم. انقلاب بايد به رهبری حضرت امام 
به راهش ادامه بدهد. مومنين نترسيد«. هميشه اين  حرف ها را 
می زدند. مردم در اطراف ايشان جمع می شدند. حتی وقتی گاز 
اشك آور به مسجد مقبره زدند، مردم پراكنده نشدند. ايشان به 
مردم قوت قلب می دادند. حتی به فرمانده مسئول سيلی زده 
بودند كه: »شما چرا به مسجد آمديد؟ چرا جماعت را اين طور 

پركنده می كنيد، می زنيد،  می بريد، زندانی می كنيد؟«
ايشان شجاع بودند،  غيور بودند، واقعا خيلی جسور بودند. ابدا 
غير از خدا از هيچ كس نمی ترسيدند. ايشان هميشه تدريس 
می كردند، تعليم مي دادند، به مسجد مي رفتند، جواب مردم را 
مي دادن��د، خصوصا بعد از انقلاب كه همه كارها در دس��ت 

ايشان بود.
به هر صورت ايش��ان خيلي به انقلاب خدمت كردند. خيلي 
به حضرت ام��ام و خط امام علاقمند بودند. در راه پيمائي ها، 
ش��ب ها به ما تلفن مي زدند و مي فرمودند: »شما از فلان جا 
حركت كنيد، فلان مسير را برويد، مردم را راهنمايي كنيد كه 
بيايند. من در فلان جا صحبت خواهم كرد«. من تلفن مي زدم 
به رفقا و علما و مردمي كه آنجا بودند و جمع مي ش��ديم در 
مسجد امامزاده سيد حمزه و از آنجا با هم راه مي افتاديم. يك 
بار برف شديدي مي باريد، رفتيم دانشگاه، تشريف آوردند آنجا 

و صحبت كردند.
ايشان شخص رئوف، خدمتگزار، مردمدار، مؤدب، با محبت، 
با قلم زيبا و خط زيبا، در مسجد مقبره و مسجد شعبان نماز 
مي خواندند و صحبت مي كردند. شب يا روز عيد قربان بود 
كه هنگام بازگشت از نماز، منافقان كوردل ايشان را به شهادت 
رس��اندند. خبر رس��يد به ما كه ايش��ان تير خورده اند. خيلي 
ناراحت ش��دم. به منزل ايشان تلفن زدم و بعد به بيمارستان 

رفتم. خدا شاهد است مثل اينكه قيامت شده باشد. 
از خاط��ر نمي برم كه موقع برگش��تن ايش��ان از تبعيد، مردم 
آذربايجان كلا حركت كرده و به اس��تقبال ايشان آمده بودند. 
رژيم به قدري از اين قضيه خوف كرد كه دوباره ايشان را تبعيد 
كرد. يك بار هم در تش��ييع جنازه ايشان اين وضع پيش آمد. 
جنازه ايشان را به راه آهن تبريز برده بودند،  چون در تبريز دو 
تا نماز جمعه برگزار مي ش��د. يكي به امامت مرحوم آيت الله 
آقاي حاج ميرزا جوادآقا سلطان القراء كه قبلا در زمان طاغوت 
نماز جمعه مي خواندند، لذا ش��هيد آيت الله قاضي راه آهن را 
اختيار كرده بودند كه فاصله ش��رعي دو نماز جمعه رعايت 
شود. جنازه شان را هم به آنجا برده بودند. من را بردند جائي 
كه تريبون بود و چند نفر از علما بودند. وقتي كه كار در آنجا 
تمام شد، آمديم. انگار قيامت شده بود. جنازه روي دست مردم 
تا مسجد مقبره رفت. يادم هست وقتي كه پيكر پاك ايشان را 
به مسجد مقبره وارد كردند تا در كنار اجداد بزرگوارشان دفن 
كنند، از هجوم جمعيت، تابوت شكست. از امام پرسيده بودند 
جن��ازه را كجا دفن كنيم، فرموده بودند همان جا در مس��جد 

خودشان كه مسجد مقبره است، دفن كنيد.

آنجا مقب��ره كوچكي بود. ما 
تلاش كرديم و از مسئولين 
اج��ازه گرفتي��م ت��ا آنجارا 
با هم��ت ب��زرگان، علما و 
مسئولين تجديد بنا كنيم و به 
شكل آبرومندانه اي درآوريم. 
من در حدود 24 س��ال بعد 
از ش��هادت آي��ت الله قاضي 
طباطبائي، نماز ظهر و عصر 
را در مس��جد مقبره، امامت 
مي ك��ردم و خانواده معظم له 
كه توليت مسجد با آنهاست، 
مرا منصوب كردن��د، لذا به 
مشغول  مس��جد  تعميرات 
شديم و الحمدلله هم مسجد 
و هم مقبره آقا بس��يار آبرومندانه و زيارتگاه عموم مردم شده 

است.
آيا شما در محضر آيت الله قاضي تحصيل هم كرده ايد؟

بله، مقداري از كتاب رسائل مرحوم شيخ انصاري و مقداري از 

فقه را در خدمت ايشان بودم و حتي حاشيه كتاب رسائل ايشان 
را من خودم نوش��تم. ايشان هم حاشيه را از پدر بزرگوارشان 
نوشته اند. فرمودند كه يك وقت مي رفتم مشهد، اين كتاب از 

دستم داخل آب افتاد و بعضي از كلمات آن مخلوط شد.
به نظر جناب عالي قدرت علمي ايشان در چه حد بود؟

 محق��ق و مدقّ��ق بودند. ايش��ان هم عل��م روز و هم تاريخ 
مي دانستند و هم فقيه و مجتهد بودند. حتي رساله هم داشتند، 
منتهي چاپ نكرده بودند؛ يعني به خاطراحترام به اس��اتيد و 

بزرگان چاپ نكرده بودند وگرنه 
رساله علميه هم داشتند. مجتهد 
مس��لم بودند. ايش��ان هميش��ه 
مي فرمودن��د: »چن��د مجتهد در 
زمانه ما هستند، ولي به جدم قسم 
رهبر يك نفر است و آن هم استاد 
اعظم حض��رت آيت الله العظمي 
امام خميني هستند«. اين طور با 

شجاعت حرف مي زدند.  
آيا از نظر امام نس��بت به ايشان 

خاطره اي داريد؟
يك وقتي ش��ايعه پخ��ش كرده 
بودند كه امام از آقا بددل شده اند. 
در مسجد شعبان بودم، يك نوار 
گذاشته بودند. من هم آنجا بودم 
و ش��نيدم كه حض��رت امام)ره( 

مي فرمودند: » من آقاي س��يد محمد عل��ي قاضي را از قديم 
مي شناس��م و كمافي السابق به ايش��ان علاقه دارم.« ايشان از 
اولين امام جمعه هاي تبري��ز و نماينده تام الاختيار بودند. من 
هم در محضر حضرت امام در قم بودم، ولي آن موقع نسبت 
به ديگران كوچك بودم. س��نم از رفقاي��م كمتر بود، ولي در 
درس امام شركت مي كردم. منظومه را از محضر حضرت امام 

استفاده كردم.
نظر مرحوم آيت الله كاشف الغطاء را درباره مرحوم آيت الله 

قاضي طباطبائي مي دانيد؟
آيت الله ش��هيد قاض��ي طباطبائي از ش��اگردان ممتاز آيت الله 
كاشف الغطاء بودند كه از مشايخ ما بودند و من از طريق ايشان 
هم اجازه اجتهاد دارم. ايش��ان كتابي به نام »فردوس  الاعلي« 
نوشته اند كه هم در نجف و هم در تبريز، در چاپخانه رضايي 
چاپ ش��ده. به من هم اين كت��اب را دادند. در انتهاي آن، آقا 
يك چيزهائي نوشته اند. مرحوم آيت آلله كاشف الغطاء نوشته اند 
كه ش��ما عرب و فرزند عرب هس��تيد. همه الفاظ را خوب 
نوشته ايد، فقط يك كلمه را اين طور بنويسيد، بهتر است. يعني 

همه كتاب ايشان را تائيد كرده اند.
شهيد آيت الله قاضي در مدرسه سازي هم دست داشته اند. 

در اين مورد نكاتي را بفرمائيد.
در اينجا مدرس��ه ولي عصر در محله ش��تربان را با چند نفر 
مشتركا خريدند و مدرسه علوم دينيه درست كردند. بعد آنجا 
را فروختند و به ششگلان رفتند  و حياط بزرگي را گرفتند كه 
در اول انق��لاب هم همان جا ب��ود و بعد آنجا را فروختند و 
آمدند نزديك دانشگاه مدرسه  ديگري را ساختند. مؤسس آن 

مدرسه آقا بودند.
خاطره اي از دستگيري ايشان از فقرا و ضعفا به ياد داريد؟

ايشان به خصوص در اوايل انقلاب بسيار به فقرا، ضعفا كمك 
مي كردند. يك بار يك نفر به نام مجيد آقا از قول من نامه نوشته 
و خدمت آقا برده بود. در آخر نوشته بود الاحقر، آسيد محمد 
تقي آل هاشم. آقا مرا دعوت كردند و من خدمت ايشان رفتم. 
پرسيدند: »نامه را شما نوشته ايد؟« گفتم: »نه آقا! نه حرف هاي 
من است، نه خط من است. امضا هم مال من نيست. آقا! اين 
فرد واقعا فقير و مس��تمند است. از بي چيزي اين طور نوشته. 
فكر كرده اگر از زبان من گفته شود، شما  مرحمت مي فرمائيد، 
 ولي شما فقرا و مستحقين محله ما را به خودمان محول كنيد«. 
از آن زمان چيزهائي را كه لازم بود به فقراي محله ما داده شود، 
توسط من داده مي شد. نان بود، گوشت بود، وسايل مي دادند، 

خيلي به ضعفا و فقرا كمك مي كردند.
سخن آخر؟

و البته آب دريا را با استكان كوچك، ميزان كردن مشكل است. 
مقام شامخ آقا بالاتر از آن است كه ما بگوئيم و به اندازه يك 
قطره آب برمي داريم. اوصافش خيلي بالاتر از آن است كه ما 

مي گوئيم.

موقع برگش�تن ايش�ان از تبعيد، مردم 
آذربايجان كلا حركت كرده و به استقبال 
ايشان آمده بودند. رژيم به قدري از اين 
قضي�ه خوف كرد ك�ه دوباره ايش�ان را 
تبعيد كرد. يك بار هم در تشييع جنازه 
ايشان اين وضع پيش آمد.انگار قيامت 
ش�ده بود. جنازه روي دس�ت م�ردم تا 
مسجد مقبره رفت. يادم هست وقتي كه 
پيكر پاك ايشان را به مسجد مقبره وارد 
كردند تا در كنار اجداد بزرگوارشان دفن 
كنند، از هجوم جمعيت، تابوت شكست.  
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